
 

 

Lekcja 8 

Może pójdziemy do kina 

 

czasowniki: 

wstawać, robić zakupy, chodzić do pracy/na uniwersytet, wracać, jeść 

obiad/śniadanie/kolację, wstawać, oglądać, czytać, pracować, uczyć się, pisać, spać, 

chodzić na spacer, robić, mieć, iść, jechać, wracać, lubić, podobać się, spotykać się, 

słuchać, pić, telefonować, jeździć na rowerze,  

 

 

rzeczowniki: 

film sensacyjny, komedia, serial, program sportowy, wiadomości, program, samolot, 

spotkanie, przerwa na obiad, śniadanie, obiad, kolacja, rodzeństwo, teatr, klub, 

filharmonia, galeria, park, kuzyn/kuzynka, pub, szkoła, wykład, impreza, koncert, 

dyskoteka, piwo, wystawa, spektakl, lekcja, spacer, lody, kawiarnia, rynek, herbata, 

sok, chleb, masło, szynka, mięso, ser żółty, makaron, ojciec, matka, żona, dziecko, 

pies, wolny czas,  pociąg, pośpieszny, ekspresowy, kasa, bilet ulgowy, bilet normalny, 

przedział dla palących, dla niepalących, pierwsza klasa, druga klasa, przesiadka, 

kaszel, krokodyl, czerwone korale, numer telefonu, córka, obraz, pomarańcza, ogórek, 

czekolada, spotkanie,  

 

 

O której godzinie? Która jest godzina? Która godzina? . Jaki masz numer telefonu? Ile 

kilometrów?  

Liczby porządkowe i liczebniki.  

 

Dni tygodnia: poniedziałek 

w poniedziałek... 

 

Miesiące: styczeń 

w styczniu w... 

 

 

Może pójdziemy do....(dopełniacz) kogo? czego? 

Może pójdziemy na...(biernik) kogo? co? 

Proponuję...(biernik) kogo? co? 

Lubię (biernik) kogo? co? 

Nie lubię (dopełniacz) kogo? czego?  

 

 

Biernik: (kogo? co?) 

liczba pojedyncza: 

przymiotnik: -ą (żeński) -ego (męski) 

rzeczownik: ę (żeński) - a (męski żywotny) (mianownik - męski nieżywotny i nijaki ) 

zaimki osobowe: ja: mnie 

                           ty: ciebie cię 

                           on: jego go niego 

                           ona: ją nią 

                           ono: je nie 

my: nas 



 

 

wy: was 

oni: ich nich 

one: je nie 

 

liczba mnoga: 

rzeczownik: -i -y / -ie -e (żeński) -ów lub końcówka zerowa (męski) -a (nijaki)  

przymiotnik: -e (żeński) -ych (męski)  

 

 

 

Lekcja 9  

Robimy zakupy 

 

rzeczowniki: (podaj liczbę pojedynczą lub mnogą) 

sklep, komputery, księgarnia, elektronika, optyk, odzież, apteka, sklep spożywczy, 

kwiaciarnia, obuwie, ubranie, komputer, owoce, telewizor, książka, chleb, płyta 

CD/DVD, radio, atlas, mapa,  

bukiet, dyskietka, but, termometr, róża, tulipan, cytryna, jabłko. jajko, banan, ser, 

pomidor, żakiet, sweter, kurtka, spódnica, koszula, podkoszulek, spodnie dżinsowe, 

sukienka, bluza, krawat, kostium damski, majtki, bielizna damska, skarpetki, 

podkoszulka, slipy, stringi, biustonosz,  bokserki. bokserka, rozmiar, temperatura, 

przymierzalnia, wycieczka,  

 

pudełko, kawałek, paczka, kilogram, puszka, litr,  (kogo? czego?)  dopełniacz 

 

czasowniki: 

podobać się,  nosić, mieć na sobie, ubierać, zakładać, kupować, prać, przymierzać, 

mieszkać,  

 

Dopełniacz: 

Liczba pojedyncza: 

przymiotnik: - ego (męski, nijaki), - ej (żeński) 

rzeczownik: -a/u (męski nieżywotny), -a (męski żywotny) - a (nijaki) - y/i (żeński) 

zaimki osobowe dopełniacz: ja:  mnie - my: nas 

                                            ty: ciebie, cię - wy: was 

                                            on ono:  go, jego, niego - oni: ich, nich 

                                             ona: jej, niej - one:  ich, nich 

 

liczba mnoga: 

przymiotnik: -ich -ych  

rzeczownik: -ów -zero morfologiczne (mianownik liczby pojedynczej kończy się na -

a -e-i-o) 

 

 

 

 

jest/ są + mianownik 

nie ma+ dopełniacz 

podobać się + mianownik 

 



 

 

Co mam na sobie? 

W co jest ubrana moja koleżanka/kolega? 

mam na sobie+ biernik 

ma na sobie + biernik 

 

kolory: biały, czerwony, różowy, żółty, zielony, czarny, biały, niebieski, brązowy, 

pomarańczowy, żółty,  

 

ubrania są: duże, wąskie, szerokie, krótkie, długie, tanie, drogie, modne, niemodne, 

hit sezonu, domowe, tanie, drogie,  

 

przymiotniki: pesymistyczny, energetyzujący, optymistyczny, relaksujący,   

 

Stopniowanie przymiotników (szerzej o stopniowaniu przymiotników w studyjnych 

materiach) 

duży większy największy 

mały mniejszy najmniejszy  

drogi droższy najdroższy 

tani tańszy najtańszy 

 

 

 

Lekcja 10  

To już było 

 

Zmień czasowniki podane w infinitivu  na czas przeszły: 

podobać się,  nosić, mieć na sobie, ubierać, zakładać, kupować, prać, przymierzać, 

mieszkać, wstawać, robić zakupy, chodzić do pracy/na uniwersytet, wracać, jeść 

obiad/śniadanie/kolację, wstawać, oglądać, czytać, pracować, uczyć się, pisać, spać, 

chodzić na spacer, robić, mieć, iść, jechać, wracać, lubić, podobać się, spotykać się, 

słuchać, pić, telefonować, jeździć na rowerze,  

 

Końcówki czasu przeszłego: 

- łem/ łam 

- łeś/ łaś 

-ł/ ła 

 

-liśmy/ łyśmy 

-liście/ łyście 

-li/ ły 

 

nieregularne czasowniki:  

jeść, móc, iść, mieć, być 

 

kiedy? 

wczoraj wieczorem, dziś rano, w poniedziałek wieczorem, wczoraj popołudniu, w 

weekend,  

w zeszłym roku, w zeszłym tygodniu.  

 

jak często? 



 

 

często, codziennie, rzadko, dwa razy w miesiącu, raz w tygodniu, od czasu do czasu,  

 

 

 

Lekcja 11 

Jakie masz plan? 

 

Czas przyszły  

czasownik być w czasie przyszłym plus infiniti lub czasownik w czasie przeszłym  

 

będę robić/ robił 

będziesz robić/ robił 

będzie robić/ robił/ robiła/ robiło 

 

będziemy robić/ robili/ robiły 

będziecie robić/ robili/ robiły 

będą  robić/ robili. robiły 

 

Czasowniki: 

pracować, sprzątać, spać, odpoczywać czytać gazetę,  jeść słodycze, tańczyć na 

imprezie, słuchać muzyki, jechać tramwajem, rozmawiać z kuzynem, uczyć się 

polskiego, uczyć angielskiego, jeździć na rowerze, pić kawę, jeździć na nartach, pić 

alkohol, palić papierosy, szukać żony, kłócić się z sąsiadem, płacić, napisać,  

 

musieć móc chcieć + 3 osoba czasu przeszłego 

 

czasowniki dokonane i niedokonane: 

 kupować - kupić 

 odpowiadać - odpowiedzieć  

 widzieć - zobaczyć 

 jeść obiad - zjeść obiad 

 telefonować - zatelefonować 

 rezerwować - zarezerwować 

- przychodzić - przyjść 

- pić - wypić 

- dawać - dać 

- brać - wziąć 

- wracać - wrócić 

- pisać - napisać 

- czytać - przeczytać 

 

 

Lekcja 12 

Gdzie jesteś 

 

kierunki : 

północ, południe, wschód, zachód 

na wschodzie, na zachodzie, na południu ma północy 

w prawo, w lewo, prosto, do przodu, do tyłu, zawrócić, przejść przez ulicę,  

 



 

 

Państwa, sąsiedzi 

Regiony w Polsce 

Większe Polskie miasta, rzeki, pamiątki, stolica,  

Polska przyroda,  

 

Słownictwo: dworzec, bilet, rynek, stare miasto, synagoga, kościół, Plac Wolności, 

Plac Niepodległości, Rynek Główny, ratusz, osiedle, blok, mieszkanie, dom, obiekt, 

przystanek autobusowy, przystanek tramwajowy, PKS, PKP, park,  

 

 

 

 

Miejscownik ( o kim? o czym?)  

 

w, na, przy, o, po + miejscownik 

 

liczba pojedyncza: 

przymiotnik: - ym - im 

rzeczownik: - e  - ie  - u -y -i  

 

liczba mnoga: 

przymiotnik: -ych/-ich  

rzeczownik: -ach 

 

zaimki miejscownika 

o mnie 

o tobie 

o nim o niej 

 

o nas 

o was 

o nich  

 

Lekcja 13 

Jadę na urlop 

 

czasowniki: podróżować, świeci słońce, odlatywać, odlecieć, jechać, jeździć, chodzić, 

iść, kupować, kupić, pisać, napisać, opowiedzieć, opowiadać, rezerwować, 

zarezerwować,  

 

 

rzeczowniki: pociąg, samolot, autostop, lipiec, zima, jesień, lato, wiosna, bar, 

restauracja, rodzina, słońce, księżyc, góry morze, pieniądze, karta kredytowa, biuro 

podróży, latarka, namiot, słownik, kąpielówki, okulary przeciwsłoneczne, balsam do 

opalania, strój kąpielowy, buty górskie, śpiwór, kurtka, paszport, kurtka 

przeciwdeszczowa, dworzec kolejowy, międzylądowanie, lot bezpośredni, stanowisko 

autobusowe, plecak, miejscówka, pocztówka, wakacje, dentysta, toaleta, spektakl, 

babcia, lotnisko, lekcja,  

 

 



 

 

pytania: 

z kim? z czym? jak? gdzie? co robimy? co jemy? gdzie jemy? jaka jest pogoda? gdzie 

nocujemy?  

 

idę, jadę, lecę - do/na/nad/w 

jestem, mieszkam - u/w/na/nad 

 

 

Narzędnik (kim? czym?/ z kim? z czym?) 

liczba pojedyncza 

rzeczownik: -em -iem -ą (męski) -ą (żeński) -em -iem (nijaki) 

przymiotnik: -ym -im (męski i nijaki) -ą (żeński)  

  

liczba mnoga: 

rzeczownik: - ymi/-imi 

przymiotnik: -ami 

 

 

 


